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Catedral de Menorca, 8 d abril de 2020 

 

Esteim celebrant un dels actes més emotius de la setmana santa, que és la Missa 

crismal, en què quedarà consagrat el crisma i beneïts els olis amb els que farem arribar 

als homes la salvació que ve de Jesucrist. Però aquest any la nostra celebració és molt 

singular perquè, per protegir un bé superior com és la vida humana, ens hem vist 

obligats a celebrar sense poble el culte al nostre Déu. He de començar dient-vos que us 

trob a faltar a tots, sobretot a vosaltres, sacerdots. Dimecres Sant era un dia molt 

especial per a nosaltres, perquè ens brindava l'ocasió de conviure, compartir i celebrar 

junts que formam un únic presbiteri i que tenim una única missió. També us trob a 

faltar a vosaltres, diaques, que acompanyeu amb el vostre servei el ministeri del Bisbe, 

i a vosaltres, religiosos i laics, membres del poble de Déu que camina a Menorca i que 

ens acompanyàveu en altres anys. No obstant això, tot i que no estigueu físicament 

presents, us sent molt a prop meu en aquest dia a tots vosaltres, perquè la nostra unió 

a Jesucrist estableix una misteriosa -però real- comunió entre nosaltres. 

1.- La situació que vivim 

Supos que aquesta mateixa sensació la teniu vosaltres, sacerdots, respecte dels vostres 

fidels. Les circumstàncies que vivim són especialment doloroses per a nosaltres, 

perquè tenim com a vocació estar enmig del ramat per encoratjar-lo i confortar-lo en 

el nom de el Senyor. Durant aquest últim mes ens hem sentit especialment tot sols, 

perquè han hagut de cessar les activitats ordinàries de les nostres comunitats i, 

sobretot, perquè no hem pogut celebrar junts la nostra fe. 

Veig un aspecte positiu en això, perquè celebrar la Missa sense el poble pot ser ocasió 

perquè els sacerdots redescobrim el valor de l'Eucaristia, com oració que elevam al 

Senyor units al nostre poble, però també intercedint per ell. Enmig del tràfec i els 

quefers diaris ens ha sorprès aquest temps de confinament, que podem veure com un 

toc del Senyor per a viure la nostra fe amb una major profunditat i autenticitat. La 

soledat amb què vivim aquests dies és una oportunitat perquè puguem celebrar 

l'Eucaristia sense presses, gaudint de la presència de Crist i posant davant l'altar dels 

noms de cadascuna de les ovelles que ens han estat encomanades. Potser havíem 

oblidat que l'Eucaristia és sempre i en tot moment el centre de la vida del prevere i la 

font del seu ministeri. 

Al mateix temps, sé que heu fet servir tots els mitjans disponibles per a mantenir-vos 

en contacte amb el nostre poble, facilitant catequesis i reflexions, ajudant-los a viure la 

litúrgia, atenent els malalts i moribunds i, sobretot, realitzant l'esforç per mantenir 

obertes les Càritas de les nostres parròquies. En aquests dies no podem deixar sol a 

ningú, però especialment hem d'estar a la banda dels més pobres i vulnerables. Us 

agraeixo tot aquest esforç i, molt especialment, que ho hagueu fet amb discreció, 

sense buscar l'aplaudiment fàcil ni la primera pàgina dels diaris. 



Juntament amb tot el nostre poble, ens dol profundament la situació que estem vivint. 

Sentim el dolor per cadascuna de les persones que han mort, perquè encara que per 

als mitjans de comunicació els morts són només xifres, per a nosaltres cada ésser 

humà és algú únic i irrepetible. Ens dol també el sofriment dels familiars, forçats a 

acomiadar fredament a aquells a qui estimaven. En aquests dies ens sentim molt a 

prop de cada un dels malalts que lluiten a casa seva o en els hospitals per superar 

aquesta malaltia. I també de les famílies, sobretot dels infants més petits, que porten 

ja un mes confinats a casa seva. 

En conversa amb molts de vosaltres m'heu manifestat el temor que el pitjor estigui per 

arribar. Esteis notant ja entre els vostres feligresos la conseqüència que té el 

cessament tan prolongat de tota activitat econòmica. Moltes famílies, a les que va 

costar molt sortir de la crisi econòmica anterior, afronten amb molta por el futur i 

estan exposades a caure en la pobresa extrema. Nosaltres haurem de redoblar els 

esforços per estar al seu costat. Els pobres han de ser conscients que l'Església està 

amb ells, que els defensa, els acull i els ajuda. En aquest sentit crec que ens ajudarà el 

pla pastoral de el curs vinent, que té com a objectiu ser una església més samaritana, 

al servei de la persona humana. 

Em preocupa, també, que ens concentrem excessivament en la nostra situació 

particular i ens oblidem de tantes persones que pateixen al món. Atendre la 

immediatesa no ens pot fer perdre de vista la resta del món. Com Església catòlica hem 

de tenir la preocupació per tots: els emigrants que moren en els nostres mars, les 

víctimes de la violència, els cristians perseguits, la pobresa i misèria de països i fins i tot 

de continents sencers. 

2.- La Missa crismal 

La Missa que estem celebrant ens recorda una cosa molt important: que compartim la 

unció i la missió de Jesucrist. Hem escoltat en l'Evangeli com Jesús proclamava que era 

l'Ungit per l'Esperit i que la seva missió era "donar la bona nova als pobres" i 

"proclamar l'any de gràcia de el Senyor". 

Nosaltres també vàrem ser ungits sacramentalment amb el crisma que avui 

consagrarem i que és signe de la presència de l'Esperit. Cada dia hem de donar gràcies 

a Déu perquè ens ha consagrat i ens ha cridat a prendre part en la mateixa missió de 

Jesús. Així com Ell va ser enviat pel Pare i consagrat per l'Esperit per fer present Déu 

entre els homes amb la totalitat de la seva persona, també nosaltres hem estat 

consagrats i enviats per dur a terme aquesta mateixa missió. Això requereix la 

implicació total de tot el que som, perquè a través de les nostres pobres vides Déu vol 

seguir fent-se present en el nostre món. La nostra existència sencera ha de quedar al 

servei de l'Evangeli; som instruments vius en mans de Déu per fer arribar als homes i 

dones de Menorca l'alegria de la fe en Jesucrist. 



En aquest dia recordam especialment que aquest ministeri que se'ns ha confiat és un 

gran do. Si ens miram a nosaltres només veiem fragilitat i debilitat; som unes pobres 

terrisses de fang. El sacerdoci que hem rebut és gràcia; no es fonamenta en les nostres 

qualitats personals; ans al contrari, les nostres pobreses i debilitats posen de manifest 

que el seu origen no està en nosaltres, sinó en Déu (cf. 2 Cor 4, 7). També jo, com a 

bisbe, don gràcies a Déu per cadascun de vosaltres. El temps que port entre vosaltres 

m'ha permès conèixer-vos millor i poder donar gràcies a Déu més conscientment. 

Anim a tot el poble de Déu a unir-se a la meva acció de gràcies pels seus sacerdots i a 

resar per ells, perquè siguin fidels al do rebut. Es precís resar també perquè siguin 

molts els joves que escoltin la crida de Déu a comprometre la seva vida al servei de 

Jesucrist. Les vocacions al sacerdoci no poden ser només una preocupació del bisbe o 

de rector del Seminari, sinó que concerneixen a tota la comunitat cristiana. 

En aquesta Missa crismal no farem, com és habitual, la renovació de les promeses 

sacerdotals, en què es manifesta el nostre compromís de seguir servint el poble de 

Déu. Però esper que prest puguem celebrar de nou junts l'Eucaristia, renovar els 

nostres compromisos i recordar que som germans, apòstols de Jesús, enviats seus per 

anunciar l'Evangeli a Menorca. 

3.- Déu no ens abandona 

La celebració del misteri pasqual, que començarà demà, ens donarà la certesa que Déu 

no abandona mai l'ésser humà, perquè el seu amor cap a nosaltres és immens. 

Contemplar la passió i mort de Jesús ens dóna la seguretat que Déu es fa solidari del 

patiment dels homes i els acompanya fins al final. No creim en un Déu que roman 

immune davant el dolor sinó en un Déu que s'implica, que es fa present enmig 

d'aquest dolor i ajuda a transformar-lo. 

A més, aquest Déu actua convidant-nos a implicar-nos nosaltres en el sofriment dels 

altres. En aquests dies són moltes les persones que d'una manera generosa han posat 

les seves mans i han exposat les seves mateixes vides per servir els altres. Reconeixem 

i agraïm tantes persones bones que, imitant Déu, s'han solidaritzat amb el patiment i 

estan treballant per lluitar contra ell. 

Per això, amb el salmista, podem dir: "Senyor, cantaré tota la vida els vostres favors!". 

Sí. Proclamaré sempre el seu amor, donaré gràcies pels seus dons i, amb l'ajuda de la 

seva gràcia, faré de la meva pobra vida un càntic d’alabança a Déu. 
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Estamos celebrando uno de los actos más emotivos de la semana santa, que es la Misa 

crismal, en la que quedará consagrado el crisma y bendecidos los óleos con los que 

haremos llegar a los hombres la salvación que viene de Jesucristo. Pero este año 

nuestra celebración es muy singular porque, para proteger un bien superior como es la 

vida humana, nos hemos visto obligados a celebrar sin pueblo el culto a nuestro Dios. 

Debo comenzar diciéndoos que os echo de menos a todos, sobre todo a vosotros, 

sacerdotes. El miércoles santo era un día muy especial para nosotros, porque nos 

brindaba la ocasión de convivir, compartir y celebrar juntos que formamos un único 

presbiterio y que tenemos una única misión. También os echo de menos a vosotros, 

diáconos, que acompañáis con vuestro servicio la tarea del Obispo, y a vosotros, 

religiosos y laicos, miembros del pueblo de Dios que camina en Menorca y que nos 

acompañabais en otros años. Sin embargo, a pesar de que no estéis físicamente 

presentes, os siento muy cerca de mi en este día a todos vosotros, porque nuestra 

unión a Jesucristo establece una misteriosa pero real comunión entre nosotros.  

1.- La situación que vivimos 

Supongo que esta misma sensación la tenéis vosotros, sacerdotes, respecto de 

vuestros fieles. Las circunstancias que vivimos son especialmente dolorosas para 

nosotros, porque tenemos como vocación estar en medio del rebaño para alentarlo y 

confortarlo en el nombre del Señor. Durante este último mes nos hemos sentido 

especialmente solos, porque han tenido que cesar las actividades ordinarias de 

nuestras comunidades y, sobre todo, porque no hemos podido celebrar juntos nuestra 

fe. 

Veo un aspecto positivo en esto, porque celebrar la Misa sin el pueblo puede ser 

ocasión para que los sacerdotes redescubramos el valor de la Eucaristía, como oración 

que elevamos al Señor junto a nuestro pueblo, pero también intercediendo por él. En 

medio del trajín y los quehaceres diarios nos ha sorprendido este tiempo de 

confinamiento, que podemos ver como una llamada del Señor a vivir nuestra fe con 

una mayor profundidad y autenticidad. La soledad con que vivimos estos días es una 

oportunidad para que podamos celebrar la Eucaristía sin prisas, gozando de la 

presencia de Cristo y poniendo ante el altar los nombres de cada una de las ovejas que 

nos han sido encomendadas. Quizás habíamos olvidado que la Eucaristía es siempre y 

en todo momento el centro de la vida del presbítero y la fuente de su ministerio. 

Al mismo tiempo, sé que habéis usado todos los medios disponibles para manteneros 

en contacto con nuestro pueblo, facilitándole catequesis y reflexiones, ayudándoles a 

vivir la liturgia, atendiendo a los enfermos y moribundos y, sobre todo, realizando el 

esfuerzo por mantener abiertas las Cáritas de nuestras parroquias. En estos días no 



podemos dejar solo a nadie, pero especialmente debemos estar al lado de los más 

pobres y vulnerables. Os agradezco todo este esfuerzo y, muy especialmente, que lo 

hayáis hecho con discreción, sin buscar el aplauso fácil ni la primera página de los 

periódicos. 

Junto con todo nuestro pueblo, nos duele profundamente la situación que estamos 

viviendo. Sentimos el dolor por cada una de las personas que han muerto, porque 

aunque para los medios de comunicación los muertos son sólo cifras, para nosotros 

cada ser humano es alguien único e irrepetible. Nos duele también el sufrimiento de 

los familiares, forzados a despedir fríamente a aquellos a quienes amaban. En estos 

días nos sentimos muy cerca de cada uno de los enfermos que luchan en sus casas o en 

los hospitales por superar esta enfermedad. Y también de las familias, sobre todo de 

los niños más pequeños, que llevan ya un mes confinados en sus casas. 

En conversación con muchos de vosotros me habéis manifestado el temor de que lo 

peor esté por llegar. Estáis notando ya entre vuestros feligreses la consecuencia que 

tiene el cese tan prolongado de toda actividad económica. Muchas familias, a las que 

costó mucho salir de la crisis económica anterior, afrontan con mucho temor el futuro 

y están expuestas a caer en la pobreza extrema. Nosotros tendremos que redoblar los 

esfuerzos para estar a su lado. Los pobres deben ser conscientes de que la Iglesia está 

con ellos, que los defiende, los acoge y les ayuda. En este sentido creo que nos 

ayudará el plan pastoral del curso próximo, que tiene como objetivo ser una iglesia 

más samaritana, al servicio de la persona humana. 

Me preocupa, también, que nos concentremos excesivamente en lo nuestro y nos 

olvidemos de tantas personas que sufren en el mundo. Atender lo inmediato no puede 

hacernos perder de vista lo universal. Como Iglesia católica debemos tener la 

preocupación por todos: los emigrantes que mueren en nuestros mares, las víctimas 

de la violencia, los cristianos perseguidos, la pobreza y miseria de países  e incluso 

continentes enteros. 

2.- La Misa crismal 

La Misa que estamos celebrando nos recuerda algo muy importante: que compartimos 

la unción y la misión de Jesucristo. Hemos escuchado en el Evangelio cómo Jesús 

proclamaba que era el Ungido por el Espíritu y que su misión era “dar la buena noticia 

a los pobres” y “anunciar el año de gracia del Señor”. 

Nosotros fuimos también ungidos sacramentalmente con el crisma que hoy 

consagraremos y que es signo de la presencia del Espíritu. Cada día hemos de dar 

gracias a Dios porque nos ha consagrado y nos ha llamado a tomar parte en la misma 

misión de Jesús. Así como Él fue enviado por el Padre y consagrado por el Espíritu para 

hacer presente a Dios entre los hombres con la totalidad de su persona, también 

nosotros hemos sido consagrados y enviados para llevar a cabo esa misma misión. Esto 

requiere la implicación total de todo lo que somos, porque a través de nuestras pobres 



vidas Dios quiere seguir haciéndose presente en nuestro mundo. Nuestra existencia 

entera ha de quedar al servicio del Evangelio; somos instrumentos vivos en manos de 

Dios para hacer llegar a los hombres y mujeres de Menorca la alegría de la fe en 

Jesucristo. 

En este día recordamos especialmente que este ministerio que se nos ha confiado es 

un gran don. Si nos miramos a nosotros sólo vemos fragilidad y debilidad; somos unas 

pobres vasijas de barro. El sacerdocio que hemos recibido es gracia; no se funda en 

nuestras cualidades personales; al contrario, nuestras pobrezas y debilidades ponen de 

manifiesto que su origen no está en nosotros, sino en Dios (cf. 2 Cor 4, 7). También yo, 

como obispo, doy gracias a Dios por cada uno de vosotros. El tiempo que llevo entre 

vosotros me ha permitido conoceros mejor y poder dar gracias a Dios más 

conscientemente.  

Animo a todo el pueblo de Dios a unirse a mi acción de gracias por sus sacerdotes y a 

rezar por ellos, para que sean fieles al don recibido. Es necesario también rezar para 

que sean muchos los jóvenes que escuchen la llamada de Dios a comprometer su vida 

al servicio de Jesucristo. Las vocaciones al sacerdocio no pueden ser sólo una 

preocupación del obispo o del rector del Seminario, sino que conciernen a toda la 

comunidad cristiana. 

En esta Misa crismal no realizaremos, como es habitual, la renovación de las promesas 

sacerdotales, en las que se manifiesta nuestro compromiso de seguir sirviendo al 

pueblo de Dios. Pero espero que pronto podamos celebrar de nuevo juntos la 

Eucaristía, renovar nuestros compromisos y recordar que somos hermanos, apóstoles 

de Jesús, enviados suyos para anunciar el Evangelio en Menorca. 

3.- Dios no nos abandona 

La celebración del misterio pascual, que comenzará mañana, nos dará la certeza de 

que Dios no abandona nunca al ser humano, porque su amor hacia nosotros es 

inmenso. Contemplar la pasión y muerte de Jesús nos da la seguridad de que Dios se 

hace solidario del sufrimiento de los hombres y les acompaña hasta el final. No 

creemos en un Dios que permanece inmune ante el dolor sino en un Dios que se 

implica, que se hace presente en medio de ese dolor y ayuda a transformarlo.  

Además, este Dios actúa invitándonos a implicarnos nosotros en el sufrimiento de los 

demás. En estos días son muchas las personas que de una manera generosa han 

puesto sus manos y han expuesto sus mismas vidas por servir a los demás. 

Reconocemos y agradecemos tantas personas buenas que, imitando a Dios, se han 

solidarizado con el sufrimiento y están trabajando para luchar contra él.  

Por eso, con el salmista, podemos decir: “¡Cantaré eternamente las misericordias del 

Señor!”. Sí. Proclamaré siempre su amor, daré gracias por sus dones y, con la ayuda de 

su gracia, haré de mi pobre vida un cántico de alabaza a Dios. 


